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PRAVA ZA PRVU HNL

ČLANSTVO U HUNS-u

UTJECAJ DUGE PAUZE NA UČINAK I 
ZDRAVLJE IGRAČA

NAMETANJA BROJA U-21 IGRAČA

Kad smo objavljivali prošli broj Nogometaša 
bili smo na početku novog doba. Onog 
koji je obilježen suživotom sa virusom 
COVID-19 ili kolokvijalno koronavirusom. 
Tada je sve bilo u blokadi, cijeli svijet je 
ustuknuo dok nije bolje upoznao tu 
pošast. Ona je promijenila naš doživljavaj 
svakodnevice, a u nogometnom životu 
pogotovo smo to osjetili. Činilo se to prije 
par mjeseci kao beznađe za nogometaše. 
Zatvoreni u kuće, stanove, primorani na 
improvizaciju treninga, koji je zapravo bio 
samo simbolički pokušaj održavanja kakve 
takve aktivnosti. No, nakon tri mjeseca 
nogomet se ipak vratio. Kako u Europi, 
gdje su predvodnici tog reaktiviranja, 
i vodilja svima drugima, bili Nijemci. 
Hrvatska je pratila preporuke UEFA-e i u 
stalnom dogovoru s epidemiolozima, Prva 
HNL se vratila u pogon. 

Prvo bez publike, a onda, zahvaljujući 
odličnim rezultatima u borbi protiv 
epidemije i s dijelom publike. Sama 
činjenica da se opet igra bila je važna 
pobjeda, ne samo za nogometne aktere, 
već i za cjelokupnu javnost. Nogomet je 
termometar stanja u društvu i svakoga 
je psihološki osnažila činjenica da je 
natjecanja dozvoljeno. 

Začudo, iako su očekivali lošiji nogomet 
s obzirom na dugu pauzu, Prva HNL 

ponudila je vrlo dobre predstave i nadasve 
veliku neizvjesnost. To je faktor koji je 
kronično manjkav u nacionalnoj ligi pa 
je uzbudljiva borba za drugu poziciju i 
plasman za kvalifikacije za Ligu prvaka, uz 
prvaka Dinamo, te borba za ostanak u ligi, 
učinila od završetka sezone neočekivano 
poslasticu za gledatelje.

Dok pišemo ovaj broj u tijeku je porast 
brojki zaraženih koronavirusom. No, kako 
država kroz svoje institucije poručuje, 
neće biti novog zatvaranja. Ekonomija 
ne bi izdržala novi udar. Sport je jedna 
od društvenih djelatnosti koju je epidemija 
bacila na koljena. 

Hoće li biti novih problema s natjecanjima 
za novu sezonu koja kreće već u kolovozu? 
To ovog trenutka nitko ne zna. Kao što 
nije poznato ni što će biti s drugom ligom, 
trećim ligama i inim nižim razredima 
domaćeg nogometa.

U ovom broju bavit ćemo se utjecajima 
pandemije i duge pauze na kakvoću 
nogometa, nove trendove, posljedice 
na reprezentativne aktivnosti. Imamo i 
temu o senzacionalnim najavama prodaje 
TV prava domaćih natjecanja, a koja bi 
domaćim prvoligašima trebala donijeti 
spasonosnih 9 do 10 milijuna eura po 
sezoni. HNS je iznio strategiju velikih 

promjena u sustavu natjecanja koje 
analiziramo za prva tri ranga. 

Kako ukazuju analize nadležnih, zatvaranje 
je doprinijelo porastu psiholoških tegoba 
mnogima u svijetu, tako i sportašima. 
Depresija je jedna od najvećih muka 
suvremenog čovjeka. Porast njene 
prisutnosti u nogometu zaslužuje i više 
od teme koju otvaramo ovom prilikom. 
FIFA i FIFPRO pokrenuli su fond pomoći 
za nogometaše koji su prikraćeni za novac 
zarađen u klubovima i o tome možete 
više pročitati u ovom broju, u kojem 
opet promičemo važnost obrazovanja 
za nogometaše. Kriza zbog koronavirusa 
dodatno je osnažila svijest da sportaši 
edukaciji i školovanju moraju prići kao 
nužnosti, a ne kao opciji. 

Naposljetku, kao zalog optimizmu 
i simbolici nastavka okretanja kola 
nogometa (sreće) vrijedna ekipa HUNS-a, 
krenula je u obilazak klubova i provedbu 
glasanja za Trofej Nogometaš u sezoni 
2019./20. Poštujući sve epidemiološke 
mjere i u ovoj izvanrednoj situaciji održava 
se izbor najboljih aktera sezone. Bit će 
u nešto izmijenjenoj formi i prilagođen 
aktualnoj zbil j i  društva i  kriznim 
situacijama, ali od tradicije ne želimo 
odustati. 
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klupske aktivnosti, smijenjen je i trener 
Intera Željko Petrović. Prethodno su, zbog 
nastale situacije, klub napustili i poslovni 
partneri (srpski menadžer Velibor Kvrgić 
i agencija Love Players, registrirana u 
Bugarskoj), koji su trebali investirati 800 
000 eura. 
Na zahtjev klubova i nacionalnih saveza, 
FIFA je obznanila naputak o ublažavanju 
kriterija pri postupku licenciranja. Tako je 
i HNS zamrznuo neke članke Pravilnika 
o licenciranju, a kriterij F.05 – Budući 
financijski podaci ove se godine neće 
primjenjivati. 

Apostrofirani kriterij temelji se na 
pretpostavkama i procjenama neovisnih 
revizora koje se pak baziraju na poslovanju 
tražitelja licence (odnosno kluba) u 
proteklom razdoblju. 
Zahvaljujući preporukama FIFA-e, svi su 
hrvatski prvoligaši uspješno apsolvirali 
postupak licenciranja za sezonu 2020./21.
 
Većina klubova Prve HNL iskoristila je 
i prednosti koje je omogućila Vlada 
Republike Hrvatske. Naime, kao Vladinu 
mjeru za očuvanje radnih mjesta 
ugroženih pandemijom, Središnji državni 
ured za sport isplatio je 6,7 milijuna kuna 
za više od tisuću sportskih djelatnika u 
klubovima, savezima i udrugama. Svaki 
je klub imao pravo za isplatu minimalca 
(3 250 HRK za ožujak te 4 000 HRK za 
travanj i svibanj) prijaviti deset djelatnika. 
Od prvoligaških klubova to su pravo 
iskoristili: Slaven Belupo (ukupno dobio 
72 500 HRK), Istra 1961 (72 500 HRK), 
Varaždin (72 500 HRK), Šibenik (72 500 
HRK), Dinamo (71 593 HRK), Hajduk (71 
593 HRK) i Rijeka (69 781 HRK). 

U srijedu, 6. svibnja, HNS je i službeno 
obznanio radosnu vijest da se nogometna 
natjecanja nastavljaju 30. i 31. svibnja 
polufinalnim utakmicama Hrvatskog 
kupa! Prvenstvo je nastavljeno tijekom 
prvog vikenda u lipnju. Već uvodni susreti 
u nastavak sezone ukazali su na očekivani 
deficit snage i natjecateljske forme. 
Na t j eca te l j s ka  komis i j a  F I FA-e 
predmnijevala je opisani razvoj situacije i 
sugerirala mogućnost pet zamjena igrača 
tijekom susreta. U zgusnutom rasporedu 
utakmica, u završnici sezone, svi su savezi 
i klubovi ovu novotariju oduševljeno 
prihvatili. Treneri su međutim, barem u 
HNL-u, bili kudikamo diskretniji.

Primjerice, trener Lokomotive Goran 
Tomić u prvih je šest susreta tijekom 
nastavka sezone samo jednom (protiv 
Hajduka) napravio svih pet izmjena. 
Obazrivi s novim pravilom, naročito u 
početku, bili su Tomislav Stipić (Slaven 
Belupo) i Tomislav Ivković (Inter). Najčešće 
je mijenjao trener Istre 1961, Ivan Prelec. 
On je samo u dvije utakmice propustio 
zamijeniti petoricu igrača.
Očigledno je da se u svezi novog pravila 
i treneri tek uhodavaju, (ne)svjesni svih 
svojih mogućnosti.

- Pravilo o pet izmjena tijekom utakmice 
samo naglašava važnost trenera u 
modernom nogometu. Sada trener može 
ispraviti grešku oko igrača ili taktike s 
početnim sastavom. Praktički može 
promijeniti pola momčadi i prezentirati 
posve drugačiji način igre unutar 90 
minuta. Šteta što toga nije bilo u moje 
vrijeme – ustvrdio je doajen među 
hrvatskim trenerima, Ćiro Blažević.  

Svekoliki je dojam kako treneri klubova 
u Prvoj HNL nemaju na klupi dostatno 
širok izbor kvalitetnog kadra da bi mogli 

unaprijediti igru s pričuvnim rješenjima. 
A uz zamjetna ograničenja rezervnog 
potencijala treba napomenuti kako i za 
momčadi hrvatskih prvoligaša mogu 
konkurirati, a prema smjernicama 
Hrvatskog zavoda za javno zdravstvo, 
jedino igrači koji su prošli dva kruga 
testiranja na koronavirus.

No, pomalo iznenađuje činjenica da je 
trener Dinama Igor Jovičević, u prvih 
šest susreta tek u tri iskoristio mogućnost 
promjene petorice igrača. Upravo je u 
maksimirskoj svlačionici posvemašnja 
gužva (klub ima pod ugovorom 65 igrača), 
ali i najveća koncentracija kvalitetnog 
kadra. 
Naposljetku, Jovičević je smijenjen tri kola 
prije kraja, a momčad je preuzeo sportski 
direktor Zoran Mamić. U maksimirskim 
odajama više nisu imali razumijevanja 
za Jovičevićeve besmislene rotacije i 
negledljivu igru Dinamovog sastava. 
Nakon sedam odigranih utakmica s 
Jovičevićem na klupi, Dinamo je po 
ostvarenom rezultatu bio tek peta 
momčad Prve HNL. 

Zamisao o većem broju izmjena primarno 
je imala za cilj zaustaviti očekivanu 
epidemiju ozljeda. 
Ipak, zdravstvene službe u klubovima 
Prve HNL tijekom lipnja radile su i 
prekovremeno. U prvom mjesecu 
nastavka nogometne sezone čak je 29 
igrača zatražilo liječničku pomoć. Najviše 
u Osijeku te Varaždinu. 

Očekivano, posl i je dvomjesečne 
stanke mnogo je igrača ispalo iz forme. 
Prevladava utisak kako su u ciklusu 
povratka na travnjake, poglavito u 
uvodnom dijelu, najviše pokazali vratari. 
Od strane medijskih izvjestitelja, najbolje 
ocjene uglavnom su bile rezervirane za 
Nevistića, Pandura, Livakovića, Grbića i 
Ježinu.

Svejedno, u situaciji kada je nekim 
momčadima nedostajalo svježine (Hajduk, 
Rijeka), a drugima motivacije (Dinamo, 
Inter), dramatičnosti nije nedostajalo. 
Uzbudljivu završnicu HNL-a obilježila je 
borba za 2. mjesto, plasman koji vodi u 
kvalifikacije za Ligu prvaka. VAR se pak 
pobrinuo za uravnoteženost sudačkih 
odluka. 

Uslijed učestalih fizičkih i psihičkih 
pražnjenja svjedočili smo kolopletu 
neočekivanih i pomalo iznenađujućih 
ishoda. 

Razdoblje pandemije i  depresi je 
uzrokovane pojavom koronavirusa ljudi 
su u Hrvatskoj, kao i diljem svijeta, liječili 
humorom. Tako je za pojavnost najveće 
pošasti u 21. stoljeću na hrvatskom tlu 
okrivljen – Dinamo. Odnosno, činjenica 
da su nogometaši zagrebačkog kluba 
propustili jedinstvenu priliku plasirati 
se u osminu finala Lige prvaka: protiv 
ukrajinskog Šahtara u sudačkoj nadoknadi 
ispustili su rezultatsku prednost od 3:1. 
Tako je umjesto prvaka Hrvatske plasman 
među posljednjih 16 u elitnom društvu 
europskih klubova izborila talijanska 
Atalanta. 

Prema podacima Nacionalnog stožera 
Republike Hrvatske nultim pacijentom, 
čiji identitet nikad nije otkriven javnosti, 
smatra se nogometni navijač koji je u 
Milanu nazočio utakmici Atalanta – 
Valencia koja se 10. ožujka igrala na 
San Siru zbog rekonstrukcije stadiona u 
Bergamu.

S kultnog stadiona i Milana kao ishodišne 
točke talijanskog ogranka pandemije, 
žarište je buknulo u Bergamu da bi se 
naposljetku koronavirus geometrijskom 
progresijom proširio cijelim Apeninskim 
poluotokom. Posredno i Španjolskom 

(nekoliko je igrača i članova izaslanstva 
Valencije zaraženo virusom Sars-CoV-2). 
Samo tjedan dana kasnije Nacionalni 
stožer RH je na 30 dana odgodio sve 
javne nastupe. Među njima i nogometne 
utakmice. 
Istovremeno, u Nyonu je Europsko 
nogometno prvenstvo prolongirano 
za godinu dana! Obustavljena su 
međunarodna natjecanja te gotovo 
sva nacionalna prvenstva. U Europi se 
nogomet igrao jedino u Bjelorusiji.

Kako preživjeti bez aktivnosti? 
Nogometna industrija preko noći je 
zamrla. Prodaja ulaznica i marketing, 
također. Kontinuirani izvori prihoda 
naprosto su nestali. Čak je i naplata TV 
prava došla u pitanje uslijed neimanja 
natjecanja. 
A poslovna situacija među hrvatskim 
prvoligašima bila je dramatična i prije 
pandemije. Financijska izvješća za 2019. 
ukazuju na alarmantno stanje u Prvoj 
HNL. Čak šest klubova prošlu je poslovnu 
godinu završilo u minusu. 

Najveći gubitak od 29,64 milijuna kuna 
bilježi Rijeka. Potom slijede: Istra 1961 s 
22,38 milijuna, Lokomotiva s 9,55 milijuna, 
Inter s 5,37 milijuna, Slaven Belupo s 4,21 

milijun te Varaždin s 262 tisuće kuna. 
Istovremeno, četiri su kluba ostvarila 
dobit tijekom istog vremenskog razdoblja: 
Dinamo – 10,53 milijuna, Hajduk – 6,24 
milijuna, Osijek – 1,40 milijuna te Gorica 
– 1,33 milijuna kuna.

Hrvatski klubovi ne žive od marketinga, 
ulaznica ili TV prava. No, postalo je 
razvidno kako razdoblje bez natjecanja 
i njima predstavlja tzv. vegetiranje na 
respiratoru. 
Prvi su reagirali Osječani pa je tako 
predsjednik kluba Ivan Meštrović javno 
zatražio od svojih igrača da se odreknu 
50% primanja tijekom natjecateljske 
stanke. Samo dan kasnije nogometaši 
Osijeka pristali su na klupske uvjete. Prvi 
u HNL-u! 

Osječki su primjer slijedili i ostali klubovi. 
No, zapelo je u Maksimiru. Stručni stožer 
i igrači Dinama nisu prihvatili odluku 
klupske Uprave o smanjenju primanja za 
30%. Uslijedila je odmazda. Promptno je 
smijenjen stručni stožer prve momčadi. 
Uskoro je dogovorno odstupio i trener 
Nenad Bjelica (uz otpremninu od 1,1 
milijun eura). 

Zanimljivo, osim Bjelice, u razdoblju bez 

NEOČEKIVANO 
UZBUDLJIVA 
I NEIZVJESNA 
ZAVRŠNICA 
SEZONE

KAKO SE PRVA HNL SUOČILA S TERETOM EPIDEMIJE BOLESTI COVID-19?
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‘“Svijet nakon pojave koronavirusa više 
neće biti isti!“ 
Ova floskula nepoznatog autora 
posljednjih se mjeseci učestalo spominje. 
Nažalost, njezinu su izglednost potvrdili i 
ekonomski stručnjaci. Prema stručnjacima 
Azijske razvojne banke, svjetsko će 
gospodarstvo aktualna pandemija koštati 
između 5 800 i 8 800 milijardi američkih 
dolara!
Gotovo da nema nijednog segmenta 
gospodarstva ili vrste industrije, koji 
nisu pretrpjeli štetu u srazu s nevidljivim 
neprijateljem. U velikim problemima našao 
se i nogometni sport, kao industrija čija se 
premreženost i utjecaj mogu pronaći u 
svakom zakutku ljudske civilizacije.

Kako pomoći nogometu? 
Još krajem ožujka New York Times 

najavio je kako će FIFA aktivirati tzv. 
najveći crni fond na svijetu. Spomenuti 
je izvor konstatirao kako Svjetska 
nogometna federacija ima u pričuvi 2,7 
milijardi dolara. Nekoliko tjedana kasnije, 
poslije virtualnog sastanka Vijeća krovne 
nogometne organizacije, oglasio se i čelni 
čovjek FIFA-e, Gianni Infantino: 

- Klubovi i nacionalni savezi u stvarnoj su 
opasnosti. Moramo im pomoći. U nekim 
dijelovima svijeta nogometna se natjecanja 
zbog pandemije još nisu nastavila. FIFA 
je jednoglasno odobrila plan pomoći u 
iznosu od 1,5 milijardi dolara! Kako bi 
financirala ovu akciju, FIFA će privući 
svoje rezerve: 328 milijuna dolara za 
izravne subvencije te 556 milijuna dolara 
za financiranje kredita. FIFA će međutim 
provesti strogu kontrolu nad korištenjem 

sredstava, uz revizije će postojati i vrlo 
jasni uvjeti za povrat sredstava, naglasio 
je Infantino. 
Za pomoć potrebitima, a to je svih 211 
nacionalnih saveza, FIFA je osmislila sustav 
donacija i beskamatnih zajmova. Tako će 
svaka članica FIFA-e dobiti milijun dolara 
donacije te dodatnih 500 000 dolara 
isključivo za pomoć, odnosno poticaj 
razvoju ženskog nogometa.
Također, svaki savez može aplicirati za 
pomoć kroz zahtjev za beskamatnim 
zajmom. Isti može doseći do 35% 
prihoda svake federacije. Minimalni iznos 
svakog zajma je 500 000, a maksimalni 
pet milijuna dolara. Pored toga i svaka 
konfederacija može dobiti zajam u visini 
četiri milijuna dolara.

Hrvatski je nogometni savez već zatražio 

NAPOKON KONKRETNA 
VELIKA PODRŠKA ZA 

ŽENSKI NOGOMET
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zajam od FIFA-e. HNS će, uz FIFA-
inu pomoć, subvencionirati amaterski 
nogomet. Paket mjera koji su telefonski 
usuglasili Gianni Infantino i predsjednik 
HNS-a Davor Šuker primarno bi poslužio 
cilju očuvanja radnih mjesta, kao 
pripomoć trenerima, nogometašima i 
ostalim licenciranim djelatnicima ne bi li 
se natjecanja pod ingerencijom HNS-a 
mogla nesmetano odvijati. 

Klubovi raspolažu pravom na zajam za 
sljedeće potrebe: bruto plaće stalno 
zaposlenih (u punom iznosu), stipendijske 
ugovore, naknade trenerima (1 500 – 2 
500 kuna mjesečno), naknade tehničko-
medicinskom osoblju (do 1 500 kuna), 
naknade za nogometaše (do 1 850 kuna). 
Pravo na zajam klubovi mogu ostvariti 
isključivo za osobe koje su na određenim 
funkcijama, osim stalno zaposlenih, bili 
upisani u zapisnike najmanje pet službenih 
utakmica u sezoni 2019./20. 
Maksimalni iznos zajma po klubu ne može 
prelaziti iznos od 100 000 kuna mjesečno. 
Dogovorno, FIFA i HNS će nakon 
predočenih dokaza o namjenski utrošenim 
sredstvima otpisati dio zajma, ovisno o 
kategoriji.
80% otpisa je predviđeno za stalno 
zaposlene i stipendijske ugovore 

nogometaša pa do 25% otpisa za 
tehničko-medicinsko osoblje. Preostali 
dio klubovi će vraćati u 12 mjesečnih 
obroka, uz moratorij počeka od šest 
mjeseci, počevši od dana kada službeni 
državni organi proglase završetak krize 
vezane uz COVID-19. 
 
Osim amaterskog nogometa, FIFA će 
ciljano spašavati i ženski nogomet. 
Donacija od pola milijuna dolara za 
žensku inačicu hrvatskog nogometa 
zvuči nestvarno. Asocijacija na žene u 
nogometu kod nas se uglavnom doživljava 
kroz pojavnost starleta u društvu naočitih 
i perspektivnih igrača. 

Prva liga za nogometašice svodi se na 
natjecanje osam klubova, koji uglavnom 
vegetira ju na rubu egzistenci je. 
Disproporcija između muškog i ženskog 
nogometa uočljiva je već na jednom, 
gotovo marginalnom detalju: dva 
uvjerljivo najbolja kluba u ženskom 
nogometu (Osijek i Split) licencu za nastup 
u UEFA-inoj Ligi prvakinja dobila su jedva 
u drugom pokušaju i to nakon žalbenog 
postupka. Nadajmo se da će FIFA-inih 
500 000 dolara pomoći klubovima, ali i 
HNS-u, u konkretnijoj promociji ženskog 
nogometa.

POMOĆ IGRAČIMA 

FIFA i FIFPRO zaprimili su tijekom 
ove godine petstotinjak zahtjeva za 
novčanu pomoć igračima, nakon što 
njihovi klubovi nisu ispunili ugovorne 
obveze. 
Iz obje nogometne organizacije 
napominju kako zahtjevi nisu nužno 
povezani s krizom uvjetovanom 
pandemijom koronavirusa. Većina 
zahtjeva (gotovo 90%) dolazi iz Europe, 
pretežito iz Grčke, Rusije, Turske i 
Azerbajdžana. Uglavnom su zahtjeve 
podnijeli igrači koji nisu u mogućnosti 
pokriti troškove u visini 40 000 eura 
koliko bi ih koštalo pokretanje postupka 
na Sportskom sudu (CAS) u Laussannei. 
Za saniranje ovakvih slučajeva, FIFA je 
do 2022. godine namijenila 14 milijuna 
eura iz fonda za pomoć igračima. 

POMOĆ IGRAČIMA 

PODRŠKA UEFA-e

Uz financijsku pomoć FIFA-e, HNS će 
dobiti i značajnu donaciju Europske 
nogometne federaci je.  Naime, 
svaki od 55 nacionalnih saveza pod 
ingerencijom UEFA-e dobit će 4,3 
milijuna eura iz fonda „HatTrick“.  
Spomenuti se fond obično koristi za 
pokrivanje tekućih troškova saveza i kao 
pomoć za razvoj posebnih područja 
svakog pojedinog saveza. No, ovaj 
put UEFA je odlučila dopustiti svakom 
savezu da sam odredi vlastite prioritete.
- Naš je sport suočen s dosad 
nezapamćenim izazovom i zato 
UEFA želi pomoći svojim članicama. 
Dogovorili smo da će svaki savez dobiti 
4,3 milijuna eura koje može potrošiti na 
onaj način za koji misli da će najbolje 
koristiti u obnavljanju nogometa u 
njihovim zajednicama. Vjerujem kako je 
ovo odgovorna odluka i ponosan sam 
zbog jedinstva koje nogomet pokazuje 
tijekom ove krize. Bez sumnje, nogomet 
će biti u srcu povratka normalnom 
životu, kazao je predsjednik UEFA-e 
Aleksander Čeferin.

PODRŠKA UEFA-e

FIFA IZDVOJILA 1,5 MILIJARDI DOLARA ZA POMOĆ SVOJIM ČLANICAMA

Foto: Petar Glebov/PIXSELL

Foto: Luka Stanzl/PIXSELL
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Ova godina po mnogome je različita u 
odnosu na ostale dosad i to u svjetskim 
razmjerima. Tzv. koronavirus promijenio 
je našu svakodnevicu, kao i načine 
ponašanja, međuljudske odnose, radne 
uvjete, uvjete treniranja i igranja. Gotovo 
sve je stavljeno na distancu. Razna 
sportska natjecanja i prvenstva su ili 
odgođena ili otkazana do daljnjega, a 
nastupilo je tzv. novo normalno vrijeme. 
Dokad, nitko pouzdano ne zna.

U ovakvim neizvjesnim vremenima kada 
je sigurnost i zdravlje kako nas, tako i 
drugih na prvom mjestu, uz sveobuhvatnu 
odgovornost na koju nas pozivaju, 
morali smo dobro odvagnuti što će biti 
s ovogodišnjim Trofejom Nogometaš. 
Hoćemo li ga uopće moći provesti, kako 
igračima i trenerima omogućiti glasanje, 
hoće li ono moći biti direktno putem 
listića ili ćemo morati uvesti elektronsko 
glasanje? Kako zadržati sigurnosne uvjete 
i ne ugroziti nastavak prvenstva?

Nakon brojnih konzultacija, a zajedničkom 
odlukom u suradnji s Nacionalnim 
stožerom civilne zaštite donijeli smo 
odluku da Trofej Nogometaš ipak ide 

dalje. Doduše, u znatno promijenjenim 
uvjetima u odnosu na dosad, ali bili smo 
spremni na sve jer nismo željeli izgubiti 
ovu sezonu. Smatramo da je hrvatski 
nogomet unatoč brojnim nedaćama i 
izazovima pružio odlične igre i da najbolji 
u ovoj sezoni trebaju biti nagrađeni. 

Uz provođenje i najstrože pridržavanje svih 
mjera i preporuka Nacionalnog stožera 
radi zaštite igrača, trenera i svih djelatnika 
kluba, ali i naše sigurnosti omogućili smo 
i proveli glasanje svih deset klubova Prve 
HNL. 

Podsjetimo, najbolje u sezoni unutar svake 
kategorije biraju isključivo izravno igrači i 
treneri. Jedina promjena ove godine jest 
da zbog sigurnosnih razloga glasanje 
nismo mogli provesti u futsal klubovima 
i klubovima ženskog nogometa, ali to ne 
podrazumijeva da su kategorije ugašene 
već da su nažalost odgođene za iduću 
godinu.

Osma dodjela nagrada Trofej Nogometaš 
predviđena je za ranu jesen, naravno u 
znatno kontroliranim i promijenjenim 
uvjetima. 

Unatoč svim problemima koje je donijela pandemija koronavirusa

USPJELI SMO 
PROVESTI IZBOR 
ZA TROFEJ 
NOGOMETAŠ 2020!
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Ove godine HUNS je osmi put zaredom 
organizirao glasanje u svim klubovima 
Hrvatski Telekom Prve lige, a igrači i 
treneri mogli su birati najbolju momčad 
i najbolje pojedince sezone na izmaku. 
Otkazivanjem najprestižnijeg FIFA-inog 
svjetskog izbora najboljih nogometaša 
svijeta World 11, HUNS je u ovim 
zahtjevnim vremenima ipak odlučio 
nastaviti tradiciju i promovirati hrvatski 
nogomet, klubove, trenere i igrače.

Bez obzira na trenutnu nepovoljnu 
situaciju s koronavirusom, djelatnici 
HUNS-a su uz puno truda uspješno 
organizirali glasanje prilikom kojeg su 
se najstrože poštovale epidemiološke 
preporuke u dogovoru s Nacionalnim 
stožerom civilne zaštite jer su nam 
zaštita i zdravlje igrača te članova 
stručnih stožera bili na prvom mjestu. 

Zaposlenici HUNS-a redom su posjetili: 
NK Varaždin, NK Slaven Belupo, NK 
Lokomotiva Zagreb, NK Inter Zaprešić, 
NK Osijek, HNK Gorica, NK Istra 1961, 
HNK Hajduk Split, NK Rijeka i GNK 
Dinamo Zagreb. 

Atmosfera među igračima i trenerima je 
bila na visokom nivou i svi s nestrpljenjem 
i neizvjesnošću očekuju proglašenje 
ovogodišnjih laureata.

OVOGODIŠNJE KATEGORIJE ZA 
TROFEJ NOGOMETAŠ SU:

Najboljih 11 HT Prve lige 

Najbolji igrač HT Prve lige

Najbolji mladi igrač (U-21) HT Prve lige

Najbolji igrač Hrvatske

Najbolji vratar Hrvatske

Najbolji trener HT Prve lige

Najbolji travnjak HT Prve lige

Zbog sigurnosnih razloga glasanje nismo 
mogli provesti u malonogometnim 
klubovima te ženskog nogometa, ali 
to ne podrazumijeva da su kategorije 
ugašene već da su nažalost odgođene 
za iduću godinu.

Hoće li Luka Modrić osmi put zaredom 
biti najbolji igrač Hrvatske, tko je najbolji 
igrač HT Prve lige, a tko najbolji vratar 
Hrvatske, saznat ćemo uskoro nakon 
prebrojavanja glasova.
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Oko premijernog izdanja UEFA-ine 
Lige nacija, kritičari su polarizirali 
stavove. Očigledno da niti u 

Nyonu nisu bili posve zadovoljni 
formatom natjecanja, budući da su ga već 
za drugo izdanje redizajnirali. 
Za hrvatsku reprezentaciju to je povoljan 
epilog. Naime, prvu je Ligu nacija Hrvatska 
odigrala u elitnoj skupini sa Španjolskom 
i Engleskom. Natjecanje je završila na 
posljednjoj poziciji. Shodno plasmanu 
trebala je ispasti u kategoriju B, no kako 
je UEFA proširila najjači razred europskog 
nogometa s 12 na 16 članova (kritičari 
tvrde da su u Nyonu to učinili zbog 
Njemačke), hrvatska je reprezentacija 
sačuvala dosadašnji status. 

Međutim, ono što je dobila u Nyonu, 
Hrvatska je izgubila tijekom ždrijeba Lige 
nacija u Amsterdamu. Kuglica s imenom 
Croatia, pala je u skupinu s Francuskom, 
Portugalom i Švedskom. Mediji su 
probrano društvo uobičajeno nazvali 
skupinom smrti. 

Ipak, hrvatski je izbornik Zlatko Dalić 
izrazio zadovoljstvo ovakvim raspletom: 
- Uvijek sam želio igrati protiv najtežih 
protivnika, a sada sam ih i dobio, 
konstatirao je Dalić. 

Za hrvatske nogometaše ovo je i s aspekta 
statistike doista najveći izazov. Nikada 
još nisu uspjeli svladati reprezentaciju 

Francuske, aktualnog prvaka svijeta, kao 
niti momčad Portugala, prvaka Europe i 
prvog pobjednika Lige nacija. 

Što možemo očekivati od hrvatske vrste 
u novom izdanju Lige nacija? 

Pitanje je jednostavno, ali ne i odgovor 
kojega bi Dalić trebao ponuditi. Posljednji 
put hrvatski je izbornik imao momčad na 
okupu 19. studenog prošle godine kada su 
njegovi izabranici pobijedili u prijateljskom 
ogledu reprezentaciju Gruzije, u Puli 
rezultatom 2:1. 

U rujnu bi se trebala vratiti reprezentacija. Zlatko Dalić potpisuje novi ugovor do SP-a 2022. godine, 
a Rakitić je najavio ostanak među Vatrenima.

NAJVEĆI PROBLEM 
VATRENIH BIT ĆE 
STADION

U međuvremenu su, poradi općepoznatih 
razloga, sve aktivnosti i obveze hrvatske 
reprezentacije otkazane. No, činjenica 
da osam mjeseci nije doživio vlastitu 
momčad nije ekskluzivna privilegija Zlatka 
Dalića. Većina je izbornika svoje pulene 
konstatirala tek u nekom TV prijenosu. A 
poprilično je izvjesno da ih mnogi neće 
vidjeti uživo niti prije rujna, odnosno 
početka natjecanja u Ligi nacija. 

Dalićev najveći problem tijekom pandemije 
koronavirusa bio je zapravo formalne i 
osobne naravi. Njegov je ugovor s HNS-
om bio determiniran nastupom hrvatske 
reprezentacije na Euru i 30. lipnja je de 
facto prestao važiti. 
Dogovor o nastavku suradnje između 
izbornika i HNS-a postignut je početkom 
srpnja. Novi će ugovor vrijediti do konca 
2022. Dalić bi, dakle, osim dogodine 
na EURO-u, trebao voditi hrvatsku 
nogometnu reprezentaciju i na Svjetskom 
prvenstvu u Kataru, od 21. studenog do 
18. prosinca 2022. 
S dosadašnjim je izbornikom ostala i ista 
momčad. U vremenskom intermezzu 
uzrokovanom pandemijom koronavirusa 
hrvatski su se mediji uglavnom bavili 

slučajem Rakitić. Igrač Barcelone 
novinaru Sportskih novosti nije želio 
potvrditi nastavak reprezentativne karijere. 
Umjesto konkretnog, ponudio je sljedeći 
odgovor:
- Moram još razgovarati s izbornikom, 
kazao je Rakitić. 
Njegovo je očitovanje potaknulo mnoge 
špekulacije. No, sve ih je otklonio izbornik 
Dalić.
- Nije bilo nikakvih sudbonosnih 
razgovora. Ivan i ja povremeno se 
čujemo i razmijenimo poruke. Za mene 
nikada nije bilo sporno da je Ivan Rakitić 
reprezentativac Hrvatske i da ja kao 
izbornik na njega računam, ustvrdio je 
Dalić.

U razdoblju hibernacije hrvatske 
nogometne reprezentacije, medijsko je 
zanimanje dotaklo tek tri točke. To su 
izbornik, Rakitić i Maksimir. Maksimir je 
za Ligu nacija otpao iz svih kombinacija. 
Godinama već delegati UEFA-e ističu 
zagrebački stadion kao veliki infrastrukturni 
problem. I  predsjednik Europske 
nogometne federacije Aleksander Čeferin 
za nedavnog je boravka u Maksimiru, u 
prosincu 2019. konstatirao:

- Ovo je uvjerljivo najlošiji stadion u Ligi 
prvaka!

Od posjeta UEFA-inog čelnika, Dinamo 
i Grad Zagreb intenzivirali su aktivnosti 
glede rješavanja problema stadiona. 
Početkom ožujka Gradski je ured za 
strategijsko planiranje i razvoj predstavio 
program s urbanističko-arhitektonskim 
natječajem za SRC Svetice, koji obuhvaća 
i izgradnju novog stadiona u Maksimiru. S 
početkom gradnje 2022. godine. 

No, samo nekoliko mjeseci kasnije 
grandiozni su planovi završili na dnu 
ladice. Pojava koronavirusa blokirala je 
sve segmente civilizacijskih tekovina, 
ponajviše gospodarstvo. 
Problematiku maksimirskog zdanja 
dodatno je, 22. ožujka, zakomplicirao 
razorni potres. Stadion koji se gradio 
od 1952. do 1969. definitivno je postao 
objektom dvojbene sigurnosti. Istočna 
i južna tribina poslije građevinske 
su ekspertize dobile žutu etiketu 
‘’privremeno neuporabljivo’’ te više nisu 
u funkciji. Posve je razvidno kako niti 
Dinamo niti reprezentacija ondje neće 
igrati međunarodne susrete. 

Foto: Igor Soban/PIXSELL

Foto: Marko Prpic/PIXSELL
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PRVI KORAK KA 
OZDRAVLJENJU 
JE PRIČATI
O BOLESTI

Depresija je problem koji je svuda 
oko nas, realan i postojan, iako je 
skriven. Psihički poremećaji i dalje 

su tabu tema našeg društva, a upravo 
zbog toga brojni sportaši koji imaju 
problema s anksioznošću, tjeskobom ili 
depresijom, odbijaju potražiti stručnu 
pomoć bojeći se osude okoline. 
Nažalost, tako si samo otežavaju i 
produljuju postojeće stanje. Hrabro je 
govoriti o problemima jer možda naš put 
bude obrazac pomoći upravo nekome do 
nas koji vodi istu tihu borbu. 

Naglo je porastao broj profesionalnih 
nogometaša koji prijavljuju anksioznost 
i simptome depresije nakon što su 
uvedene mjere za smanjenje širenja 
tzv. koronavirusa, a koje su uzrokovale 
obustavu aktivnosti u profesionalnom 

nogometu, pokazalo je istraživanje 
FIFPRO-a i Sveučilišnog medicinskog 
centra iz Amsterdama. 

Značajno se udvostručio postotak 
profesionalnih nogometaša koji prijavljuju 
simptome depresije.
U razdoblju od 22. ožujka do 14. travnja, 
FIFPRO i pridružene nacionalne udruge 
igrača anketirali su 1 602 profesionalna 
nogometaša u zemljama koje su 
primijenile drastične mjere za suzbijanje 
širenja koronavirusa, poput masovnih 
kućnih karantena.
U istraživanju je sudjelovalo 1 134 igrača, 
prosječne starosti od 26 godina i 468 
igračica, prosječne starosti od 23 godine.

22% igračica i 13% igrača prijavilo je 
simptome povezane s dijagnozom 
depresije.

18% žena i 16% muškaraca prijavilo je 
simptome povezane s anksioznošću (u 
većini znanstvenih istraživanja veći je 
broj žena nego muškaraca koji prijavljuju 
simptome depresije i anksioznosti).

Postotak igrača koji su prijavili simptome 
bio je značajno veći među onima 
koji su zabrinuti za svoju budućnost 
u nogometnoj industriji, pokazalo je 
istraživanje.
U odvojenom istraživanju u kojem je 
sudjelovalo 307 igrača slične prosječne 
starosne dobi, u prosincu i siječnju, 
prije nego što je većina nogometnih 
natjecanja suspendirana, 11% igračica i 6% 
igrača prijavilo je simptome povezane s 
dijagnozom depresije.

- Ove brojke pokazuju da je naglo 
porastao broj igrača koji  pate od 
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simptoma anksioznosti i depresije otkako 
je koronavirus zaustavio profesionalni 
nogomet, a bojim se da je to slučaj koji 
vrijedi i za cijelo društvo, koje se suočilo 
s neviđenom izvanrednom situacijom 
s koronavirusom, izjavio je FIFPRO-ov 
glavni liječnik dr. Vincent Gouttebarge.

- U nogometu se odjednom mladi sportaši 
i sportašice moraju nositi sa socijalnom 
izolacijom, obustavom njihovih karijera i 
nesigurnošću za svoju budućnost. Neki 
možda nisu dovoljno spremni suočiti se 
s takvim promjenama i potičemo ih da 
potraže pomoć od osobe kojoj vjeruju ili 
od zdravstvenog djelatnika, kazao je.

Igrači su anketirani u Australiji, Belgiji, 
Danskoj, Engleskoj, Finskoj, Francuskoj, 
Irskoj, Malti, Nizozemskoj, Novom Zelandu, 
Norveškoj, Škotskoj, Južnoafričkoj 

Republici, Švicarskoj i SAD-u.
Više od 75% anketiranih igrača izjavilo 
je da imaju dovoljan pristup resursima 
i podršci za njihovo mentalno zdravlje. 
Većina nogometnih sindikata, u 16 
anketiranih zemalja, pruža mentalnu 
podršku za igrače, kao što su linija za 
pomoć i pristup educiranim savjetnicima.
Od izbijanja koronavirusa, FIFPRO i 
udruženja igrača pružaju igračima savjete 
kako paziti na svoje mentalno zdravlje.

- Pozitivno je što većina igrača koje smo 
anketirali znaju da se imaju gdje javiti ako 
imaju problema s mentalnim zdravljem, 
rekao je Dr. Gouttebarge.
To pokazuje da je profesionalni nogomet 
svjesniji nego ikad važnosti mentalnog 
zdravlja.

Prethodna FIFPRO-ova istraživanja 

pokazala su da su nogometaši jednako 
podložni mentalnim zdravstvenim 
problemima, kao i opća populacija.
FIFPRO radi na zdravstvenom priručniku 
za 65 pridruženih nogometnih udruženja 
koji će im pružiti osnovnu primarnu 
skrb za nogometaše kojima je potrebna 
podrška. Paketi alata bit će im dostupni 
u narednim mjesecima.
-  O v e  n o v e  b ro j ke  s u  i zu ze t n o 
zabrinjavajuće i tu smo za sve igrače koji 
se bore sa svojim mentalnim zdravljem, 
izjavio je glavni tajnik FIFPRO-a Jonas 
Baer-Hoffmann.
- Ohrabreni smo ogromnim radom kojeg 
obavljaju naša pridružena udruženja 
nogometaša kako bi se podigla pozornost 
o važnosti mentalnog zdravlja i nastavit 
ćemo ih podržavati kad god je to moguće 
u ovom vitalnom poslu. Ova otkrića 
također naglašavaju koliko je važno da 
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nogometni dionici rade zajedno tijekom 
ovih neizvjesnih vremena, stvarajući 
kolektivne ugovore koji održavaju 
socijalnu stabilnost i oslobađaju od pritiska 
sve zaposlenike u nogometnoj industriji, 
uključujući i igrače, rekao je.

Kapetan Juventusa Giorgio Chiellini i 
nogometašica Lyona Lucy Bronze, članovi 
su FIFPRO-ovog Globalnog savjeta igrača 
i pozvali su svoje kolege profesionalne 
nogometaše da se međusobno podržavaju 
za vrijeme pandemije.

Vrlo je važno da nogometaši, poput 
obitelji i drugih zajednica, brinu jedni o 
drugima tijekom ovih teških vremena i da 
ostanu u kontaktu putem telefona ili video 
poziva, rekao je Chiellini.

Nogometni sindikat omogućio je stručnu 
psihološku pomoć i potporu za svakog 
igrača koji ima bilo kakav problem psihičke 
prirode. Podsjetimo, naše zdravlje tiče 
se jednako i fizičkog, kao i psihičkog 
zdravlja. Stoga, nije sramota tražiti pomoć. 
Pružanje pomoći je anonimno i u cilju 
svladavanja i prevladavanja teškoća s 
kojima se suočava igrač, a ako se ukaže 
potreba za terapijskim savjetovanjem ili 
kliničkim liječenjem slobodno nam se 
obratite za pomoć i spojit ćemo vas s 
vrhunskim stručnjacima i liječnicima. 

Ovo su samo neki od igrača koji su javno 
priznali da imaju ili su imali problem sa 
željom da kod drugih igrača sa sličnim 
ili istim problemima osvijeste potrebu 
i važnost traženja i pružanja stručne 
pomoći.

HUGO VIERA
2015. godine Hugo se putem internetske 
stranice matičnog nogometnog sindikata 
obratio za pomoć u vezi osobne drame 
koju je proživljavao proteklih godina 
zbog činjenice da je njegovoj djevojci 
dijagnosticiran karcinom. 
Nije lako nositi se s gubitkom. Teško je 
izgubiti osobu koju voliš, ali je još teže 
izgubiti nepovratno svoj život, svoje snove 
i sve što sam nekoć planirao s voljenom 
osobom. Sve o čemu sam sanjao bilo 
je biti pored nje i to sada više nije. Više 
nemam snove. 

BUFFON
U intervjuu za časopis The Players Tribune 
objavljen u listopadu 2019. godine, 
povijesni talijanski vratar prijavio je javno 
probleme s kojima se suočio 2004. i 2005. 
godine kad je imao 25, 26 godina. Tada 
je igrao 48 utakmica za Juventus i počeo 
je prijavljivati smetnje i umor akumuliran 
rutinom i dijagnosticirana mu je depresija. 

MERTESACKER
2018. godine neposredno prije nego 
što je završio profesionalnu karijeru, 
Arsenalov igrač shvatio je da su ga pritisak 
i anksioznost doveli do kraja. 
- Mi nogometaši jesmo privilegirani, ali 
taj pritisak je tako velik da jednostavno 
želim ostati na klupi i ne igrati. Zbog 
tuđih očekivanja, znao sam povraćati prije 
utakmica, rekao je. 

CARRICK
U listopadu 2018. godine, engleski vezni 
igrač, koji je igrao za Manchester United 
od 2006. godine, prisjetio se depresije s 
kojom se suočio između 2009. i 2010. 
godine. Krivio sam sebe za gol, referirajući 
se na grešku koja je Barceloni donijela 
trijumf u finalu Lige prvaka.
Depresija je samo rasla otada i na 
Svjetskom prvenstvu, koji je bio moj san.  
Na kraju nisam želio biti tamo, htio sam 
samo ostati kod kuće.

Ozljede i bolest
Ovi slučajevi mogu biti povezani s poremećajima spavanja, 
promjenama apetita, tjeskobom, depresijom, socijalnom 
fobijom ili strahom od izolacije. S obzirom na ove manifestacije, 
potrebno je održavati rutinu treninga, postaviti jasne i 
kratkoročne ciljeve. 
Mobilnost i nezaposlenost
Promjena dnevnih navika uz mobilnost (između gradova ili 
zemalja) može uzrokovati poremećaje spavanja, promjene 
apetita, tjeskobu, socijalnu fobiju ili strah od izolacije. Učenje 
lokalnog jezika i kultura ili pokušaj pronalaženja novih zanimljivih 
mjesta u novoj stvarnosti može pomoći minimiziranju ovih 
problema.

Ugovori o radu
Nepoštivanje ugovornog aspekta (istek, radni uvjeti, itd.) 
može prouzrokovati niz poremećaja koje smo već spomenuli 
u prethodnim slučajevima. Utvrđivanje ugovorno nepoštene 
situacije pretpostavlja prepoznavanje uzroka nelagode. Obratite 
se nogometnom sindikatu kako bi vam objasnili prava koja vam 
zakonom pripadaju.

Učinkovitost i smanjenje prihoda
Nesigurnost prilikom angažiranja igrača za vašu poziciju, stalni 
osjećaj da ste mogli učiniti više i bolje, živci ili čak strah povezan 
s važnom utakmicom, mogu biti znakovi razvoja tjeskobe. U 
ovakvim situacijama probajte se opustiti i pokušajte provesti 
više vremena s obitelji i prijateljima koji vas čine sretnima i zbog 
kojih se osjećate važnima.

Rezultat pritiska
Kad prestanete uživati u igranju zbog pritiska od rezultata ili 
zbog važne utakmice i/ili natjecanja, mogu se javiti poteškoće 
sa spavanjem ili se može dogoditi da ne razmišljate ni o čemu 
drugome, osim o rezultatu pa strah od neuspjeha postaje 
prevladavajući. Upravo tada trebate potražiti stručnu pomoć.
Nema smisla da si dodatno otežavate.

Namještanje utakmica
Ni pod kojim uvjetima ne smijete pristati na sudjelovanje u 
namještanju utakmica. Namještanje utakmica je kazneno djelo. 
Informiraj se i traži pomoć. Prijavi i odupri se. Ne dopusti da 
ti to uništi karijeru. 

Kraj karijere
Kraj karijere, neovisno je li uvjetovan ozljedama, bolešću, 
nemogućnošću pronalaska kluba ili je došao prirodno sam po 
sebi može dovesti do osjećaja praznine i tjeskobe. Zato je važno 
imati plan B, tj. misliti o drugoj karijeri nakon profesionalnog 
igranja jer se tako mogu prevenirati različite psihičke poteškoće 
povezane s krajem karijere koji je u konačnici neizbježan. 

Ovisnosti
Kad konzumirate alkohol, druge opijate i droge ili se često 
kockate, s vremenom će se razviti osjećaj tjeskobe ili iritacije 
kad se nađete u situacijama kad to nećete moći konzumirati. 
Opijati stvaraju ovisnost, stoga je pametno uopće ne započinjati. 
Potrebno je potražiti na samom početku stručnu pomoć jer 
ovisnosti nisu lak problem za pojedinca i teško ih se riješiti. 
Snaga volje u ovisnostima jednostavno nije dovoljna. 

Obiteljska nestabilnost (razvod)
Kada se uobičajena rutina promijeni i život kod kuće postane 
izvor brige i problema, umjesto da bude mjesto odmora i 
oporavka, obiteljski život postaje žarište nestabilnosti. Neovisno 
o kojem je problemu riječ, potrebno je zatražiti stručnu 
psihološku pomoć kako bi se što uspješnije prevladali problemi. 

Propale investicije i zaduženja
Krediti i financijske investicije jedan su od rizičnih faktora koji 
mogu dovesti do razvoja psihičkog poremećaja. Preporučljivo je 
da budete financijski oprezni i da pažljivo odabirete investicije, 
a posebice da dobro s ekonomskim stručnjacima razmotrite 
potencijalna visokorizična ulaganja koja vam se nude. 

Diskriminacija i mržnja (rasizam, homofobija, 
nasilje)
Svaki deseti igrač bio je žrtva diskriminacije i mržnje. 
Oko 10% igrača doživjelo je neki oblik fizičkog nasilja, 15% 
ih je bilo žrtva zlostavljanja i uznemiravanja, a 7,5% bilo je 
diskriminirano na etničkoj, vjerskoj, nacionalnoj ili spolnoj 
osnovi. 

11 SITUACIJA KOJE MOGU UZROKOVATI
PROBLEME MENTALNOG ZDRAVLJA
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FIFA i FIFPRO osnovali su fond za pružanje 
financijske potpore profesionalnim 
nogometašima koji nemaju mogućnost 
povlačenja neisplaćenih plaća iz kluba.

U slučaju da putem sudova niste mogli 
dobiti novac koji vam duguju, mogli ste 
podnijeti zahtjev za korištenje fonda. Fond 
je dostupan za kompenzaciju igrača u 
slučajevima koji datiraju od 2015. godine.

Igrači i članovi HUNS-a koji vjeruju da 
ispunjavaju uvjete fonda za zaštitu igrača 
mogu se obratiti direktno HUNS-u na: 
administrator@huns.hr ili 091/222-2232. 

Trebal i  b is te  dokazat i  apsolutnu 
nemogućnost vraćanja plaće od strane 
kluba nakon odluke pravosudnog tijela ili 
suda. U svom zahtjevu za naknadu trebate 
priložiti svu dokumentaciju i dokaze kojima 
raspolažete, kao što su primjerice kopije 
odgovarajućeg ugovora o radu, sudsku 
odluku, sažetak vaše situacije i podatke 
o statusu vašeg bivšeg kluba. Ako budu 
potrebne dodatne informacije, FIFPRO će 
vas naknadno kontaktirati.

Odluku o odobravanju ili odbijanju vaših 
zahtjeva u načelu će jednom godišnje 
donijeti odbor sastavljen od predstavnika 
FIFA-e i FIFPRO-a.

Krajnji rok za podnošenje zahtjeva za 
financijsku pomoć FIFA&FIFPRO fonda 
za 2020. godinu istekao je 23. lipnja, a 
pretpostavlja se da će idući krug prijava 
biti otvoren početkom iduće godine. 

UZ ZAHTJEV POTREBNO JE PRILOŽITI 
SLJEDEĆE:
1. Ugovor o igranju
2. Tužbu podnesenu protiv kluba
3. Arbitražne odluke (ako su donesene)
4. Dokaz da je klub otišao u stečaj ili da 

više ne postoji
5. Punomoć (ako igrača zastupa odvjetnik)
6. Bilo koju drugu relevantnu dokumentaciju

Ovom prilikom pozivamo sve igrače i 
naše članove koji imaju sličnu situaciju 
kao prethodno navedene da nam se jave 
kako bismo utvrdili zadovoljavaju li uvjete 
za novi krug prijave i imaju li svu potrebnu 
dokumentaciju. 

Odluku o odobravanju ili odbijanju 
zahtjeva igrača DONOSI ISKLJUČIVO 
odbor sastavljen od predstavnika FIFA-e 
i FIFPRO-a. 

Početkom svake godine, točnije od 1. 
veljače do 15. ožujka traju službene 
prijave za upis na online studij sportskog 
menadžmenta na UCN-u. Rezultati upisa 
poznati su krajem srpnja i početkom 
kolovoza. 

Studij započinje 1. rujna, kada i nova 
akademska godina, a raduje nas da smo 
ove godine imali velik broj zainteresiranih 
igrača koji su željni već sada ulagati u 
svoje obrazovanje i tako misliti na svoju 
budućnost.

Želiš li ostati u nogometu, biti trener 
ili se vidiš na nekoj drugoj funkciji u 
nogometnom klubu? Razmišljaš li možda 
o potpunom zaokretu u karijeri u odnosu 
na ovu dosadašnju? I to je sasvim u redu. 
Preporučamo da razmisl iš koji  su 
tvoji interesi i što bi želio raditi nakon 
profesionalne nogometne karijere. Iskoristi 
vrijeme profesionalne karijere za razmisliti 
o osobnom razvoju i ulaganju u svoju 
drugu karijeru. 

U nastavku donosimo odgovore na često 
postavljana pitanja za UCN online studij 
sportskog menadžmenta.

Kome je studij namijenjen?
Prvenstveno svim profesionalnim 
nogometašima, a potom i ostalim 
profesionalnim sportašima te redovnim 
članovima Nogometnog sindikata.

Koju školu moram završiti za upis?
Potrebno je imati završenu četverogodišnju 
srednju školu. Ako imaš završenu 
trogodišnju srednju školu, potrebno je 
upisati i završiti još i četvrti razred kako bi 
se tako stekao kriterij za prijavu. 

Moram li znati engleski jezik i koliko 
dobro?
Sva predavanja i ispiti na UCN fakultetu su 
online i na engleskom jeziku. Svaki kandidat 
pristupa online testu znanja engleskog 
jezika. Ako si dosad već polagao testove 
iz znanja engleskog jezika koji su priznati 
na međunarodnoj razini, kao što su TOEFL 
ili IELTS za razinu B2, onda su rezultati tih 
testova dovoljni za upis. 

Koliko traje studij?
Tri i pol godine.

Koliko košta cijeli studij?
Školarina za svo vrijeme studiranja iznosi 

600 eura. Ako student uspješno položi 
prvu godinu studija, vraća mu se iznos od 
300 eura na račun te tada ukupna školarina 
iznosi samo 300 eura.

Moram li ići na predavanja i/ili ispite u 
Dansku?
Ne. 
Prijave, upisi, sva predavanja i ispiti su 
isključivo online. 
Time se olakšava svakom profesionalnom 
igraču da neometano studira neovisno o 
promjeni prebivališta i/ili boravišta zbog 
promjene kluba. 

Kako se i kome mogu prijaviti?
Sve informacije možeš dobiti od djelatnika 
Nogometnog sindikata. Ne srami se 
pitati sve što te zanima o UCN-u, 
načinu studiranja, troškovima, potrebnoj 
dokumentaciji, trajanju studija ili nečem 
trećem. 

Tu smo za tebe na:
administrator@huns.hr, 091/2222-232
olivera.zodan@huns.hr, 091/2018-400  

NOVI KRUG PRIJAVA 
POČETKOM 2021.

ULAGANJE U
SVOJU BUDUĆNOST

KRAJEM LIPNJA ZAVRŠILE SU PRIJAVE IGRAČA NA FIFA I FIFPRO FOND

ZAVRŠILI UPISI NA UCN
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Izvršni odbor Hrvatskog nogometnog 
saveza prihvatio je ponudu tvrtke 
Magine Pro (sa sjedištem u Švedskoj) u 

vezi prodaje televizijskih i svih povezanih 
medijskih prava za natjecanja i utakmice 
kojima je vlasnik HNS. Uskoro bi i formalno 
trebao biti potpisan sedmogodišnji ugovor 
za radoblje od 2022. do 2029. godine, uz 
opciju produljenja za još tri godine. 
Prvi put HNS je odlučio TV prava za 
nastupe A reprezentacije prodati u paketu. 
Tako su ponajprije profitirali klubovi Prve 
HNL, ali i ostali članovi HNS-ove obitelji. 
Osim reprezentacije i prvoligaša, paketom 
su obuhvaćeni i klubovi Druge HNL, ali i 
utakmice Kupa, Superkupa, ženskog 
nogometa, futsala te mlađih uzrasnih 
kategorija.
 
POSAO STOLJEĆA? 
Izvršni odbor Hrvatskog nogometnog 
saveza verificirao je oduševljenje 
predstavnika klubova i odlučio prihvatiti 
ponudu švedskog holdinga. Brojke koje su 
izložene predstavnicima Prve HNL za otkup 
TV prava izgledaju financijski impresivno. 
Opcija desetogodišnjeg ugovora doseže 
cijenu od 103 milijuna eura. Uz napomenu 
izvršnog direktora HNS-a, Marijana Kustića, 
kako bi 90% navedene svote klubovi 
podijelili međusobno.  
U svojoj obvezujućoj ponudi Magine 
Pro navodi i moguće bonuse za 750 
000 pretplatnika 10%, a za milijun i 20% 
uvećanja spomenutog iznosa. Međutim, 
može se primijetiti da je  realizacija projekta 
kojim bi HNL ostvario dodatne bonuse vrlo 
upitna. 

Danas se Prva HNL može pratiti na 
platformi Hrvatskog Telekoma. Osnovni 
paket Max TV-a sa stotinjak programa 
ima oko 350 000 pretplatnika. No, onih s 
dodatnim sportskim paketom, za praćenje 
svih utakmica Prve HNL (ali i prvenstava 
Engleske, Španjolske, Italije, i Francuske) 
nema niti 50 000 pretplatnika. 
I bez dodatnih bonusa švedska je ponuda 
za hrvatske prvoligaše tzv. kraj svijeta. 
No, hoće li ju uspjeti realizirati? 
Naime, predsjednik Hajduka Marin Brbić 
nije podijelio kolektivno ushićenje s 
kolegama iz drugih klubova prigodom 
predočenja uvjeta švedskog holdinga. 
Odbio je potpisati zajedničku odluku 
klubova Prve HNL, kojom će HNS krenuti 
u završne pregovore s potencijalnim 
vlasnikom TV prava. 
Zašto se Hajduk nije priklonio stavu većine? 

Na Poljudu smatraju kako klubovi Prve HNL 
ne bi trebali ‘’srljati kao guske u magli’’. 
Splićani dugoročno vezivanje od deset 
godina uz novog vlasnika TV prava smatraju 
štetnim te zastupaju tezu kako bi klubovi 
trebali sami prodavati svoj proizvod, a ne 
preko posrednika (HNS). 

Ostali klubovi švedsku ponudu smatraju 
jedinstvenom prilikom. Niti poljudski 
argument kako je globalna vrijednost TV 
prava samo u posljednje četiri godine 
porasla 65% nije uspio razuvjeriti čelnike 
ostalih prvoligaša.  
Naposljetku, splitski klub izdao je 
priopćenje u kojemu iskazuje nepovjerenje 
spram odabranog ponuđača te najavljuje 
kako će HNK Hajduk podnijeti zahtjev 
prema kojem bi splitski klub samostalno 
raspolagao svojim TV pravima. Na Poljudu 

KAKO RASPODIJELITI 

MILIJUNA
EURA? 10 

NAJAVLJENI DOGOVOR S NOVIM KUPCEM TV PRAVA HRVATSKIH NOGOMETNIH 

LIGA MOGAO BI BITI SPAS ZA VEĆINU PRVOLIGAŠA

ističu da će svoje interese štititi bude li 
potrebno i pravnim sredstvima.

Uslijedila je međutim replika Hajdukovom 
stavu:
- To je suludo. Kao da mi (HNS) dođemo 
UEFA-i i velimo da ćemo sami raspolagati 
svojim TV pravima na Europskom 
prvenstvu!

U HNS-u ne vide problem niti u 
dugoročnom vezivanju s novim nositeljem 
TV prava.
- Nije ugovor sveto pismo. Ako ne budemo 
zadovoljni, razvrgnut ćemo ga!
Na tragu izrečenog promišljanja nazire 

se i mogućnost razvrgnuća postojećeg 
ugovora s Hrvatskim Telekomom i VOX-
nogometom koji vrijedi do 2022. 
Računica je jednostavna: novi ugovor 
sa švedskim holdingom jamči dovoljno 
sredstava, čak i za plaćanje penala te 
dodatnu zaradu!
No, priča o prodaji televizijskih i inih 
prava nije samo platforma djelovanja ‘’za 
opće dobro’’ i spas hrvatskog klupskog 
nogometa. To je usporedno i borba za 
utjecaj, u kojoj je trenutačno iznimno 
dobro pozicioniran Damir Mišković! 

Hajdukovim je čelnicima pak ponajviše 
zasmetala činjenica što je vlasnik HNK 
Rijeka otpočetka bio u epicentru priče 
oko prodaje TV prava. S ljudima iz Magine 
Mišković je pregovarao i prije nego je HNS 
obznanio međunarodni poziv.
Apstrahiramo li skeptičnost Hajdukovih 
čelnika, ostali hrvatski prvoligaši žive 
novim entuzijazmom otkako su doznali 
za švedsku ponudu. Ustvrdili su kako Prva 
HNL ima veće izglede za opstojnost. Za 
većinu je čitanje ponude švedske tvrtke 
Magine o otkupu TV prava zvučalo kao 
sadržaj Biblije. 

Izuzmemo li klubove tzv. velike četvorke 
(Dinamo, Hajduk, Rijeka i Osijek), ostali 
članovi prvoligaškog društva egzistiraju 
s godišnjim proračunom od 10 do 15 
milijuna kuna. Dosad su za TV prava 
prosječno dobivali ispod milijun kuna. 
Sada se međutim ukazao neki holding koji 
umjesto sendviča nudi gozbu za švedskim 
stolom i 5 do 6 milijuna kuna po sezoni. 
Za neke je to polovica budžeta. A s eurima 
koje je osigurao Dinamo sudjelovanjem u 
Ligi prvaka, 70 do 90% proračuna bilo bi 
riješeno.

Izdašnijoj financijskoj potpori raduju se 
klubovi iz donjeg doma Prve HNL (oni 
s najskromnijim budžetima), ali i HNK 
Rijeka, kao vlasnik najvećeg minusa među 
članovima elitnog društva. Naime, prošlu je 
poslovnu godinu aktualni viceprvak završio 
s rekordnim manjkom od 29,64 milijuna 
kuna.

Zamjetno je kako se najbogatiji hrvatski 
klub, zagrebački Dinamo, u priči oko 
prodaje TV prava, drži posve suzdržano. 
Za maksimirski klub novac od TV prava ima 
tretman statističke pogreške. 
Dinamo kao prvak dobiva uvjerljivo najveći 
dio financijskog kolača (20%), ali svota 
od TV prava trenutačno čini tek 0,7% 
maksimirskog budžeta (382 milijuna u 

2019. godini). 
Ako bi Dinamo osvojio titulu i po dolasku 
novog vlasnika TV prava, prema sadašnjoj 
bi raspodjeli sredstava inkasirao čak dva 
milijuna eura. Međutim, u proračunu 
maksimirskog kluba to je i dalje stavka koja 
ne prelazi 4%! 

Za usporedbu, klubovima koji egzistiraju u 
nogometno razvijenijim ligama i tržištima, 
udio TV prava u proračunu iznosi od 40 
do 60%.
Objava švedske ponude na hrvatske je 
prvoligaše imala identičan učinak kao 
i pojava koronavirusa. Pogled na svijet 
i razmišljanja o životu posve su im se 
promijenila. 

Iako ugovor još nije sročen pa slijedom 
toga niti potpisan, u glavama klupskih 
čelnika pojavio se problem: kako podijeliti 
novac od TV prava? 
Dosadašnji sustav raspodjele prema 
kojemu prvak dobiva 20%, a novi prvoligaš 
svega 3%, većini se ne čini pravičnim i 
prihvatljivim.  

Neki se zalažu za tzv. talijanski model. 
Dakle, ako se dijeli devet milijuna eura, 
kako je kazao izvršni direktor HNS-a 
Marijan Kustić, prema spomenutom bi 
modelu polovicu navedenog iznosa svi 
klubovi dobili jednako (450 000 eura), a 
ostatak bi se raspoređivao prema unaprijed 
definiranim kriterijima (plasman, gledanost 
i tradicija).

Postoji međutim i tzv. razvojni pristup, 
koji bi financijskom raspodjelom izdašnije 
stimulirao klubove s manjim budžetima i 
posredno smanjivao jaz između bogatih 
i siromašnih, a u konačnici i natjecanje 
potencijalno učinio zanimljivij im. 
Dugoročno, potonji model znači 
snaženje i stimuliranje manjih i inferiornijih 
nogometnih centara, a posredno i 
podizanje kvalitete cijele lige. A onda i veće 
zanimanje gledatelja, interes sponzora i 
nositelja TV prava.

Neovisno o načinu konačne raspodjele 
sredstava, ulazak švedskog holdinga u 
hrvatski nogomet predstavlja jamstvo za 
opstojnost i razvoj Prve HNL. Za klubove 
tzv. velike četvorke novac od TV prava 
ponudio bi mogućnost da momčadi 
ostanu duže zajedno, odnosno odgodu 
neminovnih transfera mladih igrača. Za 
tzv. male klubove, a to je većina članova 
HNL-a, švedski euri u financijskom smislu 
znače i nadu u bolji prvoligaški život. 

Zanimljivo, uoči čitanja ponuda tvrtka 
Magine Pro nije uvrštena u krug 
favorita. Radi se o segmentu broadcast 
platforme Magine Holding, grupacije 
koja se bavi sportskim internetskim 
prijenosom, ali dosad nije bila povezana 
s hrvatskim nogometom, niti kroz 
reprezentaciju niti klubove. 
Tvrtka je osnovana 2012. godine, a 
iz financijskih izvješća razvidno je 
da se radi o subjektu koji posljednjih 
nekoliko godina uzastopno posluje s 
gubitkom. Tijekom 2019. godine tvrtka 
je dokapitalizirana. Saniravši dugove, 
u vlasničku strukturu tvrtke ušao je 
76-godišnji Alejandro Pedro Bulgheroni 
(prema Forbesu najbogatiji Argentinac), 
milijarder koji se bavi naftnim i plinskim 
poslovima. 
Bu lgheron i  je  s  renov i ranom 
upravljačkom strukturom tvrtke 
krenuo u tzv. osvajanje novih tržišta. 
Tako se i Margine Pro javila na HNS-
ov međunarodni poziv za kupnju 
televizijskih i drugih povezanih prava. 
Naravno, Šveđane je prvenstveno 
zanimala hrvatska reprezentacija, no 
HNS je svoj proizvod ponudio u paketu, 
u kojemu se nalazi i Prva HNL. 

Među dioničarima tvrtke Margine Pro 
spominju se bivši švedski premijer 
Göran Persson, zatim nekadašnji 
švedski nogometni reprezentativac, 
Martin Dahlin, kao i jedan od najbogatijih 
Šveđana, Tommy Jacobson, ujedno i 
predsjednik prvoligaša Djurgardena.
Ovog trenutka još je nepoznato gdje 
će konzumenti Prve HNL od 2022. 
gledati svoje klubove. Moguće je da 
budući nositelj TV prava izradi novu 
platformu za prijenos ili da se priključi 
već postojećoj infrastrukturi. 

MAGINE PRO
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Redovnim članom HUNS-a može 
postati svaki profesionalni igrač 
nogometa te osoba koja je bila 
profesionalni igrač nogometa 
najmanje dvije godine. Podupirajući 
član HUNS-a je osoba koja je imala 
status redovnog člana HUNS-a, ali 
je zbog neplaćanja članarine taj 
status izgubila, a nije se izjasnila o 
dragovoljnom istupanju iz članstva, 
odnosno nije potpisala istupnicu. 
Naravno, i nogometašice su također 
članice HUNS-a i pozivamo sve, 
koji to još uvijek nisu, da se pridruže 
članstvu.

JEDNOSTAVNO DO
REDOVNOG ČLANSTVA 

1. Ako nikad dosad niste bili član HUNS-a, 
potrebno je ispuniti pristupnicu i poslati ju 
e-mailom na info@huns.hr. Pristupnicu 
možete ispuniti online, a pronaći ju 
možete na službenoj internetskoj stranici 
Nogometnog sindikata www.huns.hr. 

Ako ste već član sindikata, onda 
preskočite ovaj korak.
Svaki novi član Nogometnog sindikata 
vlastoručnim potpisom na pristupnici 
potvrđuje da dragovoljno pristupa HUNS-u 
i da ujedno prihvaća Statut Sindikata.

2. Svaki igrač koji želi postati redovni član 
i ostvariti sva pripadajuća prava u skladu 
s istim, dužan je uplatiti iznos godišnje 
članarine na HUNS-ov račun:
HR50 2340 0091 1104 6842 4 (Privredna 
banka Zagreb d.d.)

Iznosi svih godišnjih članarina po različitim 
kategorijama javno su dostupni
na www.huns.hr.

Prava i obveze redovnih članova su:
• plaćanje članarine
• bavljenje aktivnostima HUNS-a
• sudjelovanje u upravljanju poslovima 
HUNS-a
• čuvanje i podizanje ugleda HUNS-a
• čuvanje materijalnih dobara i izvršenje 
preuzetih obveza

Za sva eventualna pitanja, slobodno 
nas kontaktirajte na:

administrator@huns.hr

olivera.zodan@huns.hr 

+385 1 4622225

+385 91 2222232

+385 91 2018400

Kako postati član HUNS-a
i ostvariti sve pogodnosti?

Za članstvo u Nogometnom sindikatu ne treba čekati hitne situacije, a pravna pomoć 
i zastupanje besplatni su za sve redovne članove 
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U trenutku kad ovo pišemo, među ligama 
vodiljama, još se uvijek igraju prvenstva u 
Italiji, Engleskoj i Španjolskoj. Francuzi su 
prekinuli ligu na početku tzv. zatvaranja 
i zaželjeli si sretan sastanak s klubovima 
u rujnu. Hoće li tako biti sredinom srpnja 
teško je zaključiti. 

Dok je cijeli svijet bio blokiran, Nijemci 
su se prvi organizirali i kada je nogomet 
od najvažnije za većinu postao sporedna 
stvar. Poslovično odgovorni, organizirani 
do detalja, poduzetni i hrabri, Nijemci 
su odigrali završetak Bundeslige i 
nacionalnog kupa te su već na odmoru. 
Nogometni se svijet rado ugleda na 
Njemačku pa su se sva njihova iskustva o 
načinu pristupanja nogometu u suživotu 
s koronavirusom, koristila i u početku 

natjecanja ostalih zemalja. 

Što nam je njemačka priča, uz još aktualne 
natjecateljske priče Španjolske, Italije i 
Engleske otkrila o novom nogometu? 

RITMOVI U PADU
Njemački nogomet je poznat po izuzetno 
visokom natjecateljskom ritmu i naboju 
na tribinama. Stadioni su u Bundesligi 
kontinuirano popunjeni, a atmosfera je 
sjajna. U tzv. postkorona završetku sezone 
i bez gledatelja, njemačka liga pokazala 
nam je svoje drugo lice. Prije svega igrao 
se sporiji nogomet, s manje duela, siline i 
karakterističnih promjena ritma. Kao da su 
svi pazili da se ne ozlijede, da što manje 
riskiraju, iako nemali broj analitičara tvrdi 
da je upravo nedostatak publike i njene 

glasnoće doprinio ogoljenju tehničke 
manjkavosti Bundeslige. 

Trebat će pričekati novu sezonu, bude li 
u normalnim okolnostima s publikom pa 
da vidimo je li to bio izoliran slučaj ili su 
trendovi agresivnosti i trke došli u pitanje.
S praznim tribinama promijenili su se i 
odnosi snaga u kontekstu faktora domaćin-
gost. Nova njemačka zbilja prilično je 
šokantna. Domaćini su svoju uspješnost 
spustili na 27,4% pobjeda, dok su gosti 
povisili trend pobjeda na čak 46,6%! 
Sličan trend primijećen je u Španjolskoj, 
gdje su domaće pobjede pale sa 47,8% na 
37%, a i u Engleskoj, gdje je udio domaćih 
pobjeda sišao sa 44,8% na 42%. Prije 
potpunog zatvaranja ti su se omjeri kretali 
u prosjeku oko 50%. 

BIO JEDNOM 
JEDAN NOGOMET

NOGOMET NAKON KORONAVIRUSA VIŠE NIJE ISTI, A VIDLJIV JE TREND VELIKIH 

TEHNIČKIH, FINANCIJSKIH I POLITIČKIH PROMJENA.
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Izuzetak je zasad Italija. Tamo su pobjede 
domaćina čak i brojnije za 2% i iznose 
42,9%, dok su gosti pobjednički rezultat 
smanjili sa 37,1% na 35,6%. Analitičari su 
izračunali da je u 150 utakmica četiriju 
europskih najjačih liga, u svibnju i lipnju, 
potvrđen trend pada pobjeda domaćih 
(prosjek 33,3%), a porastao je trend 
gostujućih pobjeda (37,5%). Usporedimo 
li te podatke s omjerima prije pandemije 
spoznat ćemo da aktualnost nogometa 
nudi neku novu dinamiku. Naime, u 1 038 
utakmica udio pobjeda domaćih iznosio je 
44%, a gostujućih uspjeha 31,4%!

Nagnalo je to mnoge na zaključak da se 
nogomet doista mijenja te da su klubovi 
sve bolje organizirani, osnaženi i kao takvi 
više imuni na težinu gostujućih utakmica. 
Za objektivniji sud koliko je na to utjecala 
specifičnost pandemije, pogotovo 
izostanak publike, kao važnog faktora 
domaćina, trebat ćemo pričekati povratak 
uobičajenih uvjeta natjecanja.

NOVI POČETAK ITALIJE
Neki su novinari duhovito primijetili da 
bi trebalo provjeriti jesu li se promijenile 
dimenzije golova. Naravno, okvir od 732 
cm širine i 244 cm visine je ostao isti, ali 
očito su strijelci raspoloženiji, odnosno 
momčadi su postavljene ofenzivnije. Tako 
se objašnjava trend pojačanje realizacije, 
koja se prepoznaje u Italiji u nastavku 
natjecanja. Prosjek je narastao na 3,54 
pogotka po utakmici, što je ukupni prosjek 
Serie A tijekom cijele sezone podigao na 
skoro tri gola. 
Talijanska produktivnost pred golom kosi 
se s mitom o njihovoj defenzivnoj prevlasti 
kad je u pitanju pristup nogometu. Naime, 
u Njemačkoj je zabilježen pad golova s 
3,21 na 3,1. Engleski prosjek je bio 2,67, ali 
nakon pauze je pao na 2,12. Slično je u 
Španjolskoj, gdje je s 2,5 pao na 2,3 gola 
po utakmici. 

Je li to doista neki revolucionarni trend 
Italije, koja je po tradiciji doživljena kao 
nogometna utvrda catenaccia, odnosno 
filozofije da je najvažnije ne primati golove? 
Analitičari s Apenina trude se već neko 
vrijeme uvjeriti sve u Europi da je mit o 
bunkeru prošlost. I da se trendovi pristupa 
nogometu mijenjaju već duže vrijeme. 

Primjerice, otkako su 1994.godine uveli 
tri boda za pobjedu, domaćini su imali 
64,7% pobjeda. Pet godina kasnije trend 
je dostigao vrhunac s 70% domaćinskih 
pobjeda. 

No, nakon mundijala u Brazilu, od 2014. 
godine stalan je porast pobjeda gostiju. 
Tako je domaćinska uspješnost pala ispod 
60% i to je trend koji je doveo do aktualnih 
40% pobjeda. Pobjede gostiju su u istom 
razdoblju porasle sa 28% na 37%!

I na planu realizacije Italija je počela 
rušiti predrasude. Kad se uzme u obzir 
trogodišnje razdoblje od 2016. do 2019., u 
Serie A je postignuto 3 159 pogodaka. U isto 
vrijeme u Premiershipu je postignuto 3 154, 
a u opjevanoj otvorenosti igre Španjolske 
3 124! Trend promjena u talijanskoj 
nogometnoj filozofiji je starijeg datuma, 
ali se valjda od promotora stereotipa 
dugo nije prepoznavao. Naime, u odnosu 
na nisku efikasnost od 2,18 prosječan 

pogodak po utakmici iz sezone 1965./66., 
Serie A kontinuirano raste. Krajem 1980-
ih prosjek je rastao na 2,42 da bi krajem 
1990-ih bio na 2,62, a 2010. iznosio je 2,71. 
Danas je efikasnost dostigla 2,91 golova 
po utakmici! Nema nikakve dvojbe da 
su dolasci brojnih stranih igrača pa i ulaz 
stranih trenera, uz bodovanje tri boda za 
pobjedu, doprinijeli modernizaciji Italije i 
njenom ofenzivnom prestrojavanju.

EKSPLOZIJA BIJELE TOČKE
Porast dosuđenih kaznenih udaraca 
u konzervativnoj Italiji je očit. U 300 
dosadašnjih utakmica dosuđeno je 152 
jedanaesterca, u prosjeku pet po kolu. Time 
je srušen rekord iz sezone 1949./50., kada 
je u Serie A, također s 38 kola dosuđeno 
140 kaznenih udaraca. Rekord će sigurno 
biti odmah nadmašen već u ovoj završnici 
jer do kraja ima još osam kola, odnosno 80 
utakmica. I u tom dijelu Italija ima svoj trend 
jer u Engleskoj, Njemačkoj i Francuskoj je 
broj dosuđenih jedanaesteraca u padu. 
Wiliam Mc Crum, Irac koji je igrao za 

Milfrod Everton, bio bi sretan s talijanskim 
trendovima. Mc Crum je 1891.godine 
„izmislio“ jedanaesterac da bi se suzbila 
inflacija igranja rukom pred golom, 
odnosno prekršaja. Njegov je prijedlog 
prihvaćen i Health, igrač Wolverhamptona 
je 14. rujna 1891. godine postigao službeno 
prvi pogodak s bijele točke! 

U Italiji se smatra da je povod povećanju 
dosuđenih jedanaesteraca to što su 
talijanski suci bili pod velikim pritiskom 
klubova i javnosti da češće koriste VAR. I 
nakon dvije godine tih prozivki odlučili su 
da će se maksimalno služiti tehnologijom 
u procjeni svakog sumnjivog događanja 
unutar kaznenog prostora. Zato je 
zabilježen značajan porast jedanaesteraca 
zbog igranja rukom. Od 152 kaznena 
udaraca njih 46 (30,26%) su dosuđeni 
zbog igranja rukom. Kad usporedimo te 
brojke s onima prije upotrebe VAR-a, kad 
je prosjek bio 15-16%, s vrhom od 18%, 
lako ćemo zaključiti koliko je tehnologija 
doprinijela prepoznavanju prekršaja za 

kazneni udarac. No, nije tako svugdje. 
Dok još i  Španjolska bi l ježi rast 
jedanaesteraca s VAR-om (od 130 na 137), 
Engleska bilježi pad (sa 103 na 77), kao i 
Njemačka (91 na 73) i Francuska (139 na 
81). Očito se radi o različitoj interpretaciji 
i korištenju tehnologije. To što Talijani 
i Španjolci imaju porast pripisuje se i 
mentalitetu mediteranskog podneblja, 
gdje je pritisak da se provjeravaju svaki 
sporni momenti kudikamo jači nego u 
hladnijem sjeverno europskom okruženju. 
Nakon što je upotrebom VAR-a greška oko 
zaleđa svedena na minimum, očito je da 
će novi izazov biti uniformirati stav oko 
procjene igranja rukom.

PITANJA TRŽIŠTA
Kada je započela pauza zbog pandemije 
i kada se već razabiralo kako će nogomet 
financijski kolabirati zbog blokade 
natjecanja i aktivnosti, odmah se ustvrdilo 
da će promijeniti dotadašnji život 
prijelaznog roka. Bolje rečeno, promijenit 
će se ponašanje na tržištu. Španjolci su 
izračunali da je fluktuacija igrača unutar liga 
petice prije pojave koronavirusa zavrtjela 
promet od 3,5 milijardi eura. 

Prema njihovim predviđanjima taj će 
se promet drastično smanjiti u idućim 
sesijama prijelaznih rokova i neće prelaziti 
okvire 800 milijuna eura. U tom su smislu 
istaknuli da je, primjerice, Neymar otišao 
iz Barcelone u PSG za 220 milijuna eura, 
ali da bi njegov povratak na Camp Nou 
ili transfer u neki drugi klub mogao 
maksimalno iznositi 100 milijuna eura. 
Slična je procjena za Mbappea, kojeg se 
procjenjivalo na 200 milijuna odštete za 
PSG, ali koji bi u ljetu 2021., kada je najavio 
odlazak iz Pariza, koštao oko 100 milijuna. 
Španjolci u svom istraživanju najavljuju 
prosječan pad vrijednosti transfera za 
50%, te da će jedan od noviteta nogometa 
nakon pandemije koronavirusa biti 
razmjena igrača s minimalnim ili nikakvim 
financijskim doplatama. 

Puno je toga što se govori, najavljuje i 
dvojbeno je jesu li svi trendovi definirani 
upravo zbog suživota s koronavirusom ili 
su nogometne evolucije krenule i prije. 
Značajnije argumente spoznat ćemo 
svakako kroz iskustva iduće sezone. 
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U
skoro će završiti Prva HNL. 
Posl jednje kolo povi jesno 
najčudnije sezone domaćih 

natjecanja, a čiji je uzrok pandemija 
koronavirusa, odigrat će se u 25./26. 
srpnja. Potom će se igrati doigravanje za 
Prvu HNL, u kojem će se 2. i 5. kolovoza 
sučeliti Istra 1961 i Orijent 1919. Prije toga, 
1. kolovoza, u Šibeniku će se igrati finale 
Kupa HNS-a, između Rijeke i Lokomotive. 

Po kalendaru Kuće nogometa, početak 
novog prvenstva Prve HNL bit će 14. 
kolovoza. Dan poslije trebala bi započeti 
i drugoligaška karavana. Kažemo trebala 
jer ovog trenutka još uvijek nije poznat 
konačni sastav lige. Kvalifikacije igraju 
Mladost Petrinja i Opatija te Marsonia i 

Junak Sinj koje će brojati 18 sudionika. 
Ono što je još manje poznato jest hoće 
li druga liga, a potom i niže razine 
natjecanja doista i početi. Pogoršanje 
epidemioloških brojki, odnosno bitno 
povećanje broja zaraženih virusom 
COVID-19, aktualiziralo je svu muku koju 
imaju klubovi ispod prvoligaškog ranga. 
One razine prevencije, odnosno mjera 
za blokiranje ulaska koronavirusa među 
igrače koje provode prvoligaši, nedostižan 
su standard drugoligašima, a kamoli 
trećeligašima i klubovima po županijskim 
ligama. Zato sada imaju vrlo tešku situaciju 
jer svi osim prvoligaša pauziraju od ožujka, 
a već je bilo situacija kada su neki klubovi 
poput Hrvatskog dragovoljca i Kustošije 
morali ići u samoizolaciju jer su u 

pripremnim utakmicama imali pozitivnog 
igrača, odnosno kontakt s COVID-om. 
Novi dvotjedni prekid u radu, naravno, 
remeti pripremu igrača. No, mogućnost 
da se takve situacije ponavljaju vrlo su 
realne temeljem bitno povećanog stupnja 
zaraze koji se bilježi u Hrvatskoj, ali i 
ostalim zemljama.

Problem s koronavirusom nije jedini teret 
kojeg drugoligaši, prva razina nakon Lige 
10, imaju ovog ljeta. 

Pandemija je donijela više posljedica koje 
će dugoročno opterećivati klubove, a tiču 
se prije svega financijskih resursa. Teška 
ekonomska kriza pogodila je i još će više 
pogoditi sportsku djelatnost. Sponzora 

DRUGA LIGA TREBALA BI BITI GLAVNI FILTER ZA PRVU HNL ŠTO PODRAZUMIJEVA 
KVALITETU I NATJECATELJSKU KONKURENTNOST. S DRUGIM MOMČADIMA 
PRVOLIGAŠA I PRIJEDLOGOM POVEĆANJA KVOTE U-21 U PRVIH 11 PODRIVA SE 
TEMELJ NATJECANJA, A TO JE IGRANJE S NAJBOLJIMA. 

TKO DIKTIRA 
RAZVODNJAVANJE 
KVALITETE U KORIST 
NAVODNOG RAZVOJA 
MLADIH?

TKO DIKTIRA 
RAZVODNJAVANJE 
KVALITETE U KORIST 
NAVODNOG RAZVOJA 
MLADIH?
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nema jer se gospodarski subjekti i sami 
bore za golo preživljavanje. Troškovi 
održavanja pogona su i dalje vrlo zahtjevni. 
Kako će onda druga liga, koja bi trebala 
biti glavni filter za Prvu HNL, preživjeti sve 
nedaće koje su pojavile u 2020. godini? 
To je pitanje svih pitanja, a na koje se još 
ne nude ozbiljni i dugoročniji odgovori. 
Činjenice ukazuju da je kvaliteta drugoligaša 
u kontekstu konkurentnosti za Prvu ligu 
već duže u padu. U doigravanjima između 
devetog prvoligaša i drugoplasiranog 
(trećeplasiranog) drugoligaša u pravilu 
su uspješniji prvoligaši. Vjerojatno je i to 
razlog, uz sve izraženiji jaz između dva 
različito rangirana kluba, zašto se ukinulo 
doigravanje. 

Hoće li Orijent 1919 biti taj koji će od 
pravila učiniti iznimku pa eliminirati Istru, 
pobjednika u prethodna tri doigravanja, 
vidjet će se. S obzirom i na dugu pauzu 
od gotovo pet mjeseci te ipak prvoligaški 
konkurentnu Istru 1961, izglednije je da će 
se održati tradicija.

Kad analiziramo odnose prve i druge 
razine lige otkako je 2013. godine uvedena 
Liga 10 četverokružno, zamijetit ćemo 
zanimljive detalje. 
Prvi drugoligaš koji je ušao u elitnu ligu 
bio je Hrvatski dragovoljac, a ispao je 
Zagreb. Iduće sezone 2013./14. zamijenili 
su mjesta jer se Zagreb vratio, a Hrvatski 
dragovoljac ispao. U toj sezoni Zagreb je 
osvojio peto mjesto, iz lige je ispao Zadar, 
a ušao je Inter. 
U sezoni 2015./16. Zagreb je opet ispao, 
Inter je osvojio peto mjesto, a novi je 
prvoligaš postala Cibalija.
Iduće sezone ispao je Split, Cibalija je 
bila deveta i ostala je kroz doigravanje 
s Goricom, dok je član prve lige postao 
Rudeš. 
U sezoni 2017./18. ispala je Cibalija, a 
Rudeš je osvojio osmo mjesto, dok je 
Gorica postala prvoligaš. 
U sezoni 2018./19. ispao je Rudeš, Gorica 
je bila peta, a novi član Lige 10 postao je 
Varaždin. 
U sezoni 2019./20. ispao je Inter, Varaždin 
je osmi, a novi član prve lige je Šibenik.
Što nam ukazuje taj tranzit na relaciji Prve 
HNL otkako imamo Ligu 10? 

Prije svega činjenicu da se drugoligaši koji 
ostvare promociju vrlo teško zadržavaju 
duže u ligi. Najduže je uspjelo Interu s pet 
sezona, dok su Zagreb, Cibalija i Rudeš 

upisali dvije sezone, Hrvatski dragovoljac 
jednu, a Gorica je prešla taj prag od 
dvije sezone i uvjerljivo osigurala treću 
prvoligašku priču. Varaždin je osigurao 
drugu, tzv. kritičnu sezonu. 

Dodatno je zanimljivo da je Zagreb kasnije 
ispao do četvrte lige, gdje će sada i urušeni 
Zadar, dok su Cibalija i Split u trećoj ligi. 
Rudeš i Hrvatski dragovoljac igraju drugu 
ligu. 
Uz problematične financijske situacije, 
temelj svi posrnuća bivših prvoligaša uz 
posljedični pad kvalitete reflektira se i na 
ukupno stanje druge lige. Nakon sedam 
izdanja Prve HNL s deset klubova, već 
imamo sedam stalnih aktera (Dinamo, 
Hajduk, Rijeka, Osijek, Lokomotiva, Slaven 
Belupo, Istra 1961), a na dobrom putu za 
takav status djeluje i Gorica. 
Za Varaždin će se uskoro vidjeti jesu li 
pregrmjeli tzv. dječje bolesti financiranja 
u višem rangu. U tom smislu najava da 
će se prvoligašima osigurati kroz prodaju 
TV prava (2022.) znatno veća sredstva 
(oko 6-7 milijuna kuna), koja uz bonuse 
za Ligu prvaka koje je do sad uspješno 
osiguravao Dinamo (oko 4-5 milijuna 
kuna) praktično mogu osigurati pristojan 
prvoligaški proračun za barem pola lige, 
još je jedan loš znak za ambicioznije 
drugoligaše. Ili ako hoćete produbljivanje 
već sada izraženog jaza između dva ranga 
natjecanja. Je li najavljeno etabliranje 
drugog ranga kao Prve HNL (ispod Elitne), 
s 12 klubova, što se najavljuje za 2022. 
godinu, rješenje? 
Zasad to djeluje kao apstraktno očekivanje. 
U dvije godine, pogotovo u ovim teškim i 
gospodarski kriznim vremenima, teško se 
bitno može promijeniti materijalni status 
i infrastruktura Druge HNL.

Dodatni, i to vrlo veliki teret drugoligašima 
jest i spomenuti suživot s drugim 
momčadima prvoligaša. Dinamo II, 
Hajduk II i Osijek II imaju status po 
kojem mogu natjecateljski kalkulirati što 
im odgovara. To svakako ne doprinosi 
osjećaju regularnosti natjecanja, ako svoje 
razvojne programe ta tri kluba selektivno 
provode u drugoligaškoj borbi. Njihovo 
nastupanje je, kako i sami tvrde, jako 
dobro za njih.

Jedna od dvojbi generirana je uvjerenjem 
da se neki od propisa u drugoj ligi 
prilagođavaju upravo interesima Dinama, 
Hajduka i Osijeka. Njihova organizacija je 

sama po sebi na nemjerljivo višoj razini od 
ostalih drugoligaša. Ako se još dodatno 
privilegiraju, onda ti nametnuti standardi 
postaju ozbiljan teret siromašnijim 
klubovima. U tom smislu djeluje i najnovija 
inicijativa, koja će navodno vrijediti od 
sezone 2020./21., a to je obveza igranja 
s četiri igrača, mlađih od 21 godine, u prvoj 
postavi. 

Dosad je taj nametnuti propis bio 
ograničen na tri. Koja je zapravo 
argumentacija da se drugoligašima, koji 
bi trebali biti maksimalno natjecateljski 
nastrojeni, nameće da moraju igrati s 
trećinom omladinske momčadi? 

Navodno struka HNS-a misli da bi trebalo 
tako jačati bazu mladih igrača. Klubovi bi 
trebali imati potpuno slobodu kako će 
razvijati svoju natjecateljsku ambiciju 
i koliko će u tom smislu imati kvota 
mlađih. Nemoguće je očekivati da će 
neki drugoligaš gajiti prvoligašku ambiciju 
i umjesto da mu igraju najbolji igrači, na 
samom početku ga dovesti u pitanje 
kvalitete ako mora igrati s mladima. Oni 
koji su kvalitetni mogu biti i 19-godišnjaci 
ili 20-godišnjaci, ali to struka u klubovima 
najbolje može i mora ocijeniti. No, ako 
imaju 22, 23 ili 24 godine, a dobri su i još 
uvijek razvojni, zašto im suziti prostor za 
završno sazrijevanje?

Okvirno smo pogledali strukturu sudionika 
Druge HNL u prošloj nedovršenoj sezoni. 
U 16 sudionika prosjek godina je 23,6 što 
upućuje da je liga već dovoljno mlada. 
Dinamo s 20,9, Hajduk s 21,2 i Osijek s 
21,1 godinom prosječno donose nešto 
više mladenačkog argumenta. No, ako su 
Rudeš (26), Solin (25) i Croatia Zmijavci 
(25,3) popunjeni s nešto više iskusnijim 
igračima, onda je većina ostalih prosjeka 
(23-24) pokazatelj da klubovi i sami 
računaju na pomlađene rostere. Sesvete 
imaju prosjek od 20 godina. 

Podsjetit ćemo se pritom talijanske 
Primavere. Bila je to liga za mlade 
momčadi profesionalnih klubova, u kojoj 
su igrali igrači okvira U-21, među koje 
spadaju i 22-godišnjaci. Klubovi su mogli 
svoje starije igrače koristiti za Primaveru, 
da bi se vraćali u procesu oporavka i opće 
potrebe za igrom. No, Italija je Primaveru 
reorganizirala. Podijelila ju je na više 
skupina, ali za igrače U-19, dok su ostali 
išli u logičnu konkurenciju seniora. 




